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 مستخلص الرسالة 

 :دراسة بعنوان: )المحتوى الثَّقافيُّ في كتب تعليم اللغة العربية لغةً ثانية(
تحليل المحتوى الثقافي في كتب سلسلة اللسان لتعليم اللغة العربية  إلى تهدف هذه الدراسة

أجزاء(؛ لمعرفة نسبة ورود المضامين الثقافية فيها، ومدى كفايتها.  ثمانيةكتب في   أربعةلغة ثانية )
استمارة خاصة بها تقوم على المنهج الوصفي التحليلي، جمعتها  صممت الباحثةولتحقيق ذلك، 

استبانة لاستطلاع  إلى، وتحققت من صدقها وثباتها. كما حولت الاستمارة من مصادر متعددة
آراء طالبات معهد تعليم اللغة العربية للناطقات بغيرها في جامعة الأميرة نورة بنت عبدالرحمن 

 بالرياض.

مجموعة من الأساليب الإحصائية، وأسفرت  إلىجمعتها  التينات االباحثة البي وأخضعت
 :، أبرزها الآتيالنتائجمن  عددالدراسة عن 

، و ورود جل مضامين كتب سلسلة اللسانورود جميع مضامين السلوك الثقافي، في   .1
 الموضوعات الثقافية فيها عدا ثمانية مضامين.

في البعد الأول )السلوك الثقافي(، مجال وكانت أكثر المجالات ورودا في كتب سلسلة اللسان،  .2
، وفي مجال )الوظائف التداولية(وأقلها ورودا )الإشارات اللغوية الثقافية: المستوى اللغوي( 

كان أكثرها ورودا مجال )المعلومات الثقافية العامة( وأقلها   البعد الثاني )الموضوعات الثقافية(
 .ورة النمطية للعرب والمسلمين()تصحيح المفاهيم المرتبطة بالصورودا مجال 

 مجال ءتوزعت مجالات البعد الأول على كتب سلسلة اللسان بنسب متقاربة، باستثنا .3
. كما توزعت مجالات البعد الثاني بنسب متقاربة )الوظائف التداولية(، توزع بنسب متباينة

 وتة.أو متدرجة، عدا المجال السياسي والاقتصادي والصحي، التي توزعت بنسب متفا
حظيت جميع مجالات البعد الأول )السلوك الثقافي( بدرجة أهمية كبيرة لدى المتعلمات. كما  .4

حظيت أغلب مجالات البعد الثاني )الموضوعات الثقافية( بدرجة أهمية كبيرة، باستثناء المجال 
 السياسي، والاقتصادي، والمعلومات الثقافية العامة، فقد حظيت بدرجة أهمية متوسطة.

اقترحت الباحثة، إضافة عدد من المضامين الثقافية المهمة، بناء على افتقار كتب سلسلة كما  .5
  اللسان لها، أو عدم العناية بها، أو لظهورها فيها بشكل نادر.



11 

Thesis’s Abstract 

Thesis title: (The Cultural content in books of teaching Arabic as a second 

language: Silsilat Al-Lisan case study) 

This study aims to analyze the cultural content in The Mother Tongue Book 

Series (4 levels/8 books) and its adequacy. To achieve this, the researcher 

designed a content analysis tool based on the analytical descriptive approach 

with an inspiration from previous research, and confirmed its validity and 

consistency.  Then the researcher developed a questionnaire from the 

designed Content Analysis Tool to survey the students of the Arabic 

Language Teaching Institute at Princess Noura Bint Abdulrahman 

University in Riyadh to understand the students’ interests in different fields 

of the culture.  

The researcher conducted a statistical analysis of the data collected by the 

content analysis tool and the student’s survey.  The following results were 

reached: 

1. The analyzed book series coveres all the different parts of cultural 

content that was part of the cultural behavior  dimension in the tool 

whereas eight parts of the cultural topics dimension were not covered  

2. The most frequently mentioned topics in the analyzed series were 

(Language Cultural Signs: Language Level) in the cultural behavior 

dimension and (General Cultural Topics) in the cultural topics 

dimension. Whereas the least frequently mentioned topics where in 

the  (Pragmatic Functions) in the cultural behavior dimension and 

(Remedying common stereotypes around Arabas and Muslims) in the 

cultural topics dimension. 

3. The content of the different fields within the cultural behavior 

dimension is found to be almost equally distributed between the 

series’ books except for the Pragmatic Functions field which is found 

to be disproportionally distributed between the series books. 

Similarly, the content of the different fields within the cultural topics 

dimension is found to be almost equally distributed between the series 

books or the percentage is directly/inversely proportional to book level 

except for politics, economics and health fields, which are found to be 

unevenly distributed.   

4. Survey students were found to be very interested in all fields within 

the cultural behavior dimension and the cultural topics dimension 

except for Politics, Economics and General Cultural Topics within 

cultural topics dimension which were of medium interest to the 

students. 

5. In the end of this study, the researcher suggested adding some of the 

missing or rarely mentioned important cultural content.
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